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Pierwsze czytanie – z kisegi Syracha  15, 15-20 
 
Jeżeli zechcesz, zachowasz przykazania: a dochować wierności jest Jego upodobaniem. 
Położył przed tobą ogień i wodę, co zechcesz, po to wyciągniesz rękę. Przed ludźmi życie i 
śmierć, co ci się podoba, to będzie ci dane. Ponieważ wielka jest mądrość Pana, potężny 
jest władzą i widzi wszystko. Oczy Jego patrzą na bojących się Go - On sam poznaje każdy 
czyn człowieka. Nikomu On nie przykazał być bezbożnym i nikomu nie zezwolił grzeszyć. 
 
Czytany dzis fragment z ksiegi Syracha jest rozwazaniem nad wolnoscia czlowieka. 
  

1. Natura czlowieka jest dobra. 
 
To znaczy, ze zlo nie jest wpisane w nature czlowieka : w przeciwnym razie nie byloby 
nadziei na zbawienie. Bog jest Miloscia, On nie stworzyl zla. To Babilonczycy wierzyli, ze 
zlo jest czescia natury ludzkiej. 
 
« Nikomu On nie przykazał być bezbożnym i nikomu nie zezwolił grzeszyć.» 
 
   « Nie mów: «Pan sprawił, że zgrzeszyłem», czego On nienawidzi, tego 
     On nie będzie czynił.Nie mów: «On mnie w błąd wprowadził», albowiem 
     On nie potrzebuje grzesznika. » (w.11-12) 
 
Ksiega Rodzaju wyraznie pokazuje, ze zlo zaczelo sie rozprzestrzeniac od chwili gdy 
czlowiek zaczal watpic w Boga… 
 



   « A wąż był bardziej przebiegły niż wszystkie zwierzęta lądowe, które Pan 
      Bóg stworzył. On to rzekł do niewiasty: «Czy rzeczywiście Bóg powiedział: 
      Nie jedzcie owoców ze wszystkich drzew tego ogrodu? (…) «Na pewno 
     nie umrzecie! Ale wie Bóg, że gdy spożyjecie owoc z tego drzewa, otworzą 
     się wam oczy i tak jak Bóg będziecie znali dobro i zło». Wtedy niewiasta 
     spostrzegła, że drzewo to ma owoce dobre do jedzenia, że jest ono  
     rozkoszą dla oczu i że owoce tego drzewa nadają się do zdobycia wiedzy. 
     Zerwała zatem z niego owoc, skosztowała i dała swemu mężowi, który był  
     nią: a on zjadł. » (Rodz 3,1-7) 
 
   « Kto doznaje pokusy, niech nie mówi, że Bóg go kusi. Bóg bowiem ani  nie 
     podlega pokusie ku złemu, ani też nikogo nie kusi. To własna pożądliwość 
     wystawia każdego na pokusę i nęci. » (Jk 1,13-14) 
 

2. Czlowiek ma wolna wole : moze wybrac dobro albo zlo. 
 
 - Bog stworzyl czlowieka wolnym, sam moze dokonywac wyborow, takze tych miedzy 
dobrem a zlem. Aby pomoc czlowiekowi w tych wyborach, Bog dal mu Przykazania. 
 
  « Polecenie to bowiem, które ja ci dzisiaj daję, nie przekracza twyc możliwości i 
    nie jest poza twoim zasięgiem. Nie jest w niebiosach, by można było powiedzieć: 
   «Któż dla nas wstąpi do nieba i przyniesie je nam, a będziemy słuchać i    
    wypełnimy je». I nie jest za morzem, aby można było powiedzieć: «Któż dla nas 
    uda się za morze i przyniesie je nam, a będziemy słuchać i wypełnimy je». Słowo 
    to bowiem jest bardzo blisko ciebie: w twych ustach i w twoim sercu, byś je mógł 
    wypełnić. «  (Pwt 30,11-14) 
 

3. Wybierajac dobro, czlowiek wybiera szczescie. 
 
  « Położył przed tobą ogień i wodę, co zechcesz, po to wyciągniesz rękę. Przed 
 ludźmi życie i śmierć, co ci się podoba, to będzie ci dane. » 
 

– Czlowiek moze znalezc szczescie, bedac wiernym Bogu. Kiedy oddala sie od Niego, 
predzej czy pozniej staje sie nieszczesliwy. W jezyku biblijnym czesto spotykamy 
obraz dwoch drog, z ktorych jedna prowadzi do swiatla i szczescia, a druga do 
ciemnosci, smutku i smierci. Na takim »skrzyzowaniu drog » znajdowali sie kiedys 
Ewa i Adam : zyli na drodze swiatlosci ale obrali druga droge… Na szczescie 
czlowiek zawsze moze zawrocic ze zlej drogi… 

 
 
  « Patrz! Kładę dziś przed tobą życie i szczęście, śmierć i nieszczęście. Ja dziś 
 nakazuję ci miłować Pana, Boga twego, i chodzić Jego drogami, pełniąc Jego 
 polecenia, prawa i nakazy, abyś żył i mnożył się, a Pan, Bóg twój, będzie ci 
 błogosławił w kraju, który idziesz posiąść. Ale jeśli swe serce odwrócisz, nie 
 usłuchasz, zbłądzisz i będziesz oddawał pokłon obcym bogom, służąc im 
 - oświadczam wam dzisiaj, że na pewno zginiecie (…) Wybierajcie więc życie, 
 abyście żyli wy i wasze potomstwo,  miłując Pana, Boga swego, słuchając Jego 
 głosu, lgnąc do Niego; bo tu jest twoje życie i długie trwanie twego pobytu na ziemi, 
 którą Pan poprzysiągł dać przodkom twoim: Abrahamowi, Izaakowi iJakubowi. » 
 (Pwt 30,15-20) 
 
 



PSALM  119 
 
Szczęśliwi, których droga nieskalana, 
którzy postępują według Prawa Pańskiego. 
Szczęśliwi, którzy zachowują Jego upomnienia, 
całym sercem Go szukają. 
 
Ty na to dałeś swoje przykazania, 
by pilnie ich przestrzegano. 
Oby moje drogi były niezawodne 
w przestrzeganiu Twych ustaw! 
 
Czyń dobrze słudze swojemu, aby żył 
i przestrzegał słów Twoich. 
Otwórz moje oczy, abym ujrzał 
dziwy Twojego Prawa. 
 
Naucz mnie, Panie, 
drogi Twoich ustaw, 
bym strzegł ich aż do końca. 
Pouczaj mnie, bym Prawa Twego przestrzegał, 
a zachowywał je całym sercem. 
 
 
« Szczęśliwi, których droga nieskalana, którzy postępują według Prawa Pańskiego » 
 
- Spiewany dzis psalm, kontynuuje rozwazania z pierwszego czytania podkreslajac, ze 
ludzkosc moze znalezc szczescie ufajac Bogu i przestrzegajac Jego przykazan. 
 
- Znajdujemy tu takze biblijny temat dwoch drog, z podkresleniem, ze to przykazania 
oswietlaja nam droge prowadzaca do szczescia. 
  
Dzisiejsza liturgia obejmuje tylko czesc psalmu 119, ktory w calosci ma 22 zwrotki ! 
Oczywiscie liczba ta nie jest przypadkowa : alfabet hebrajski ma 22 litery. Kazdy pierwszy 
werset kazdej zwrotki zaczyna sie od kolejnej litery alfabetu. To znaczy, ze psalm ten jest 
forma wyznania wiary. Jest on swoista litania na czesc Boga i Jego Prawa. 
 
« Szczęśliwi, którzy zachowują Jego upomnienia, całym sercem Go 
szukają.(…)  Pouczaj mnie, bym Prawa Twego przestrzegał, a zachowywał je 
całymsercem. » 
 

– Charakterystyczne dla narodu wybranego jest prawdziwe umilowanie przykazan. Nie 
pojmuja ich jako cos narzuconego przez Boga ale jako zbior rad, ukazujacych jak zyc, 
by osiagnac szczescie. Wiedza, ze tylko zaufanie Bogu w kazdej sytuacji, daje pokoj 
serca. 

 
   W jezyku hebrajskim slowo « nauczac » ma ten sam korzen, co slowo 
     « prawo » (przykazania). 
 

– Przykazania sa darem Bozym, sa wyrazem Jego Ojcowskiej troski o narod wybrany. 
 

– Bog nie spoczal po wyzwoleniu swego ludu z niewoli egipskiej ale dal mu swe Prawo, 



aby wiedzial, jak korzystac z odzyskanej wolnosci, by na nowo nie popasc w niewole. 
 
 
« Szczęśliwi, których droga nieskalana (…) Szczęśliwi, którzy zachowują Jego 
upomnienia. » 
 

– Trzy pierwsze wersety psalmu 119 sa zapewnieniem o szczesciu dla tych, ktorzy 
przestrzegaja Prawa. Wszystkie nastepne sa skierowane bezposrednio do Boga. 

– W hebrajskim tekscie tego psalmu, kazda strofa zawiera jedno z osmiu slow,  
odnoszacych sie do Prawa.   

 
 

• Cyfra osiem, w jezyku biblijnym, oznacza nowe stworzenie. Bog stworzyl 
swiat w siedem dni dlatego osmy dzien uwazany jest za symbol odnowienia 
tego stworzenia. 

 
 Oto osiem slow uzytych w psalmie 119, uwazanych za synonimy : 

 Prawo 
 Przykazania 
 Obietnica 
 Slowo 
 sady 
 dekrety 
 swiadectwa 
 ustawy, nakazy 

 
– W jezyku hebrajskim, slowo « Przykazania » ma wspolne korzenie z czasownikami : 

wprowadzac porzadek i dowodzic. 
– Slowo « Prawo » - ma wspolne pochodzenie z czasownikiem « nauczac » : w sesie 

nauczac, tlumaczyc jak isc droga do Boga. 
– « Slowo » - Slowo Boze jest zawsze budujace…jest slowem Milosci. 
– «Obietnica » : kazde slowo Boga jest obietnica, jest wyrazem Jego wiernosci. 
– «Sadzic » znaczy traktowac cos czy kogos sprawiedliwie. 
– Slowo « dekrety » ma wspolne pochodzenie z czasownikiem « grawerowac », 

np. wypisywac na kamieniu (Dziesiec Przykazan zostalo wygranerowanych na dwoch 
kamiennych tablicach...) 

– Slowo « ustawy (nakazy) » w jezyku hebrajskim oznacza tez to, co Bog powierzyl 
czlowiekowi. 

– Slowo »swiadectwa » w hebrajskim odnosza sie do wiernosci Boga. 
 
 
Cyfra osiem : 
 

– W Arce Noego byly cztery pary ludzi, zatem osmiem osob. 
– Zmartwychwstanie Chrystusa mialo miejsce w niedziele, ktora byla uwazana za 

siodmy i jednoczesnie osmy dzien - osmy bo byl poczatkiem kolejnego, nowego 
tygodnia…To dlatego w pierwszych wiekach chrzescijanstwa, baptysteria 
(chrzcielnice) mialy ksztalt osmiokatny. W niektorych miejscach, do dzis istnieja 
osmiokatne dzwonnice. 
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